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Аннотация: Научная новизна статьи обусловлена результатами комплексного уголовно-правового 

изучения медицинских преступлений как моделей преступного поведения с целью их справедливой 

квалификации и совершенствования норм, предусматривающих ответственность за них. Теоретическую 

основу исследования составили мнения врачей-практиков, научная позиция А.Е. Сенокосовой и 

экспертные выводы Следственного комитета Российской Федерации по совершенствованию уголовного 

законодательства, предусматривающего ответственность за медицинские ошибки. 

Авторы обращают внимание на конкуренцию ст. 109, 118, 238 УК РФ и предлагают при их использовании 

в результате квалификации учитывать признаки специального субъекта преступления – медицинского 

работника. Исследование актуализирует вопросы эффективности наказания, применяемого за 

криминальные ятрогении. Сделан акцент на необходимости в качестве дополнительного наказания к 

медицинским работникам применять лишение права заниматься профессиональной деятельностью при 

совершении им ятрогенных преступлений. 

Annotation: The scientific novelty of the article is due to the results of a comprehensive criminal law study of 

medical crimes as models of criminal behavior in order to fairly qualify them and improve the norms providing 

for responsibility for them. The theoretical basis of the study was the opinions of practitioners, the scientific 

position of A.E. Senokosova and the expert conclusions of the Investigative Committee of the Russian Federation 

on improving criminal legislation providing for liability for medical errors. 

The authors draw attention to the competition of articles 109, 118, 238 of the Criminal Code of the Russian 

Federation and suggest that when using them as a result of qualification, the signs of a special subject of crime – 

a medical worker should be taken into account. The study actualizes the issues of the effectiveness of punishment 

applied for criminal iatrogenies. The emphasis is made on the need to apply deprivation of the right to engage in 

professional activity as an additional punishment to medical workers when they commit iatrogenic crimes. 
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